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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Palkovics László, innovációért és technológiáért 
felelős miniszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "A kormány valóban külön rendelettel könnyítette meg 
a NES Energy Zrt. projektjének a földszerzést?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

A 444.hu portálon megjelent „Az állam segít elvenni a földeket, ha a tulajdonosok nem akarják
napelemes cégnek adni„ cikk a következőket tartalmazza:

„Hallom, eladó a földed

Csabát*  még 2020 elején  kereste  meg egy  cég,  hogy megvenné  a  Putnok  melleti  földjét,  mert
napelemes erőművet építene. Csaba visszautasította őket. Arra jutott, hogy nem érné meg neki az
üzlet, mert a földet 2023-ig egy biogazdálkodó bérli tőle, és ha az érdeklődő cég kérésére kivonnák
a szántót a művelés alól, a bérlő elbukná az ökológiai gazdálkodásra kapott uniós támogatást. Így
pedig joggal kérhetne kártérítést Csabáéktól. Másrészt úgy tervezte, hogy pár év múlva már a fia
gazdálkodna a területen. 

Bár az elutasítás után a napelemes cég még egy ideig erősen győzködte, hogy jobban járna, ha
eladná a több mint 34 hektárt, egy idő után úgy tűnt, sikerült leráznia őket. Éppen ezért döbbent
meg, amikor augusztus végén kézhez kapott egy határozatot, amiben a földhivatal közölte, hogy a
NES Energy Zrt. kérésére a területet kivonják a művelés alól, és engedélyezik „a termőföldek más
célú  hasznosítását  nagy  teljesítményű  napelemes  erőmű céljából”.  Ennek  a  cégnek  ugyanaz  a
Plachy László a vezetője, mint amelyiket Csaba pár hónappal korábban visszautasított. 

Először ő sem értette, hogy a hatóság miért engedélyezi az átminősítést egy olyan cég kérésére,



amelyik  sem tulajdonosa,  sem bérlője  a  földnek.  Ráadásul  őt  akkor  sem értesítették,  amikor  a
hatóság emberei kimentek felmérni a földjét. Csak az indoklásból derült ki, hogy a NES Energy
közben komoly kormányzati segítséget kapott a kiszemelt földek megszerzéséhez. 

A cég ugyanis nem csak Csabáék földjét  nézte ki  magának: Észak-Magyarországon közel  1000
hektáron  terveznek  napelemes  erőműveket  építeni.  És  amikor  úgy  érezték,  elakadtak  a  földek
megszerzésével, megkeresték az Innovációs és Technológiai Minisztériumot (ITM), hogy segítsenek
megoldani a problémáikat. 

A cég egyébként nem csinál titkot abból, hogy vannak jó kormányzati kapcsolatai: a honlapján is
hirdeti,  hogy  Plachy  tavaly  ősszel  összefutott  Palkovics  Lászlóval Ózdon,  nemrég  pedig  maga
Szijjártó Péter vitt házhoz 282 millió forintnyi támogatást a másik cégének, a Green Plan Energy
napelemes szerkezeteket gyártó üzemébe.”

A  napi.hu  portálon  megjelent  „500  megawatt  napelem  Ózd  környékén?  -  Furcsaságok  egy
beruházás körül” cikk ugyanerről az eseményről ír, kiegészítve néhány megválaszolandó kérdéssel:

„A napvilágra került történetnek van egy másik olvasata. Az, hogy ha valaki ma 1000 hektáron
állítana  fel  napelemeke,  kapásból  a  legnagyobb  fotovoltaikus  potenciállal  fog  rendelkezni  az
országban. A jelenlegi, általános telepítési gyakorlat szerint nagyjából 2 hektárra lehet 1 MW-nyi
napelemes termelőkapacitásra képes paneltömeget telepíteni. Vagyis: ezer hektár ideális esetben
500  MW-os  arzenált  eredményez.  Ez  nagyjából  ötször  akkora  potenciál,  mint  amije
Magyarországon ma a legnagyobb ágazati szereplőnek van!

Az MVM napelemes portfóliója jelenleg 2 darab 20 MW-os, és valamivel több, mint száz darab,
egyenként 0,5 MW teljesítményű fotovoltaikus erőműből áll. Ez nincs egészen 100 MW - és az MVM
terveiben nem szerepel e méret többszörözése.

Egy másik kérdőjel a hálózatra csatlakozással kapcsolatos. Az 500 MW termelési potenciál (ami
egy jelenlegi paksi atomreaktor blokk mérete!) nem tűnik túl soknak, azonban a térségben, ahová a
NES ezt a betáplálást a jelek szerint megálmodta, ilyen szempontból meglehetősen gyér területnek
számít.  A régióban  egyetlen  erőmű produkál  hasonló  volument:  a  széntüzelésű  Mátrai  Erőmű,
amely jelenleg 450-550 MW közötti teljesítménnyel dolgozik.

Amennyiben  az  Ózd  környéki  1000  hektáros  projekt  megvalósulna,  az  a  jelenlegi  napelemes
erőművi  tapasztalatokat  alapul  véve  bizonyosan  plusz  megoldandó  hálózati,  illetve
energiaszabályozási feladatokat generálna. Előbbit azért, mert ezt az 500 MW, lokálisan jelentkező
plusz teljesítményt fel kellene tudni csatlakoztatni az országos hálózatba - márpedig erre jelenleg
sem az Émász (hamarosan E.On) hálózati renszere, sem az országos gerinchálózat nincs felkészítve.
(Jellemző, hogy a hálózati fejlesztést maga az MVM is csak uniós hitelből képes finanszírozni -
legutóbb a délkeleti régióhoz kaptak egy 120 millió eurós pakkot.)

Utóbbira  viszont  azért  lenne  szükség,  mivel  jelenleg  a  magyar  naperőműves  termelőerő  -  ami
nagyjából 1200-1500 MW a háztartási erőművek nélkül - már láthatóan befolyásolja például a
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paksi atomerőmű termelését.”

Kérdezem Önt:

1. A kormány valóban külön rendelettel könnyítette meg a NES Energy Zrt. projektjének a
földszerzést?

2. Az  Ózd  környéki  1000  hektáros  projekt  valóban  plusz  megoldandó  hálózati,  illetve
energiaszabályozási feladatokat generálna?

Budapest, 2020. október 15. 

Tisztelettel:

Dr. Vadai Ágnes

Demokratikus Koalíció
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